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Neuroot Bumble B. Boy 
predikt insectenliefde

Nooit meer alleen lopen
Na een verkrachting en verschillende aanrandingen 
gaan studenten ’s nachts over straat met pepperspray 
en verkrachtingsfl uitjes. ‘Ik ga niet mezelf opsluiten. 
Rare mannen bepalen niet wanneer ik naar buiten mag’

Hoe de samurai verdween ‘Het was gunboat 
diplomacy: een handelsverdrag tekenen… of 
we schieten de stad kapot’

Activistische ambtenaren 
‘Kritiek is van alle tijden’
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Duckface Geschiedenis van 
het gezicht, van ;-P tot 



N I E U W S

Je hebt van die huizen in Leiden 
waar je, bij wijze van spreken, 
tien jaar van je leven voor zou 
geven om er te kunnen wonen. 
Ik noem: zo goed als elk pand 
aan het Rapenburg (vooral 
dat huisje in oranjebruine 
bakstenen met dat torentje), het 
Kasteeltje en het witte huis daar 
om de hoek.
Het leek eerst een gewoon huis, 
maar ik kwam er pas veel te laat 
achter dat dit het woonhuis 
was van Paul Ehrenfest. Deze 
man met de mooie naam stierf 
echter in een donkere staat 
van gekte en zwartgalligheid 
waarbij hij zijn gehandicapte 
zoontje mee ten onder nam. Een 
verschrikkelijk einde.
Ehrenfest was bevriend met 
Einstein, die dol was op zijn 
goede vriend en zijn zoontje, 
doordat ze samen verbonden 
waren aan de afdeling natuur-
kunde aan de Universiteit 
Leiden. Ehrenfest was de opvolger van Lorentz, hij was relatief succesvol, 
maar hij verloor de grip op zijn leven en zijn invulling op het natuurkun-
dige vakgebied. Uiteindelijk versmolt de wetenschap met argwaan en de 
zuivere horror van wanhoop. De natuurkunde ging te snel voor hem en 
hij produceerde niets revolutionairs waar Einstein dat nu wel deed.
Dat de natuurkunde uiteindelijk te snel ontwikkelde en dat fysici hun 
grip verloren op de gevolgen daarvan, is inmiddels in het licht van de 

film Oppenheimer een platge-
reden pad. Alleen wat Ehren-
fest wel goed laat zien, is dat 
vreemde huwelijk van weten-
schap en wanhoop. Hoe 
breng je als wetenschapper 
wanhopige voorspellingen 
die zo uit het Oude Testament 
hadden kunnen komen?
Dat is geen gekke vraag, want 
de universiteit worstelt zelf 
met haar rol in het publieke 
debat. Uiteindelijk is de vraag 
of een wetenschapper zich 
moet of mag mengen in het 
publieke debat net zo interes-
sant als de vraag: hoe mengt 
de wetenschapper zich? 
Voorbeelden zijn er alom 

van klimatologen die een zwartgallig toekomstbeeld schetsen van de 
mensheid door klimaatverandering. Echt lekker ervan in je vel zitten is 
dan ook niet het doel hiervan, want het is eerder een oproep tot actie en 
verandering. Maar hoe verhoudt zich dat dan tot de relatief onschuldige 
als de ‘gewone’ burger of de student?
Een antwoord heb ik niet, maar dat hoeft ook niet.
Een voorbeeld heb ik wel, waar best een knap lesje wetenschapscom-
municatie uit getrokken kan worden. Ik ben namelijk een roker en als 
iemand zegt dat ik daardoor eerder doodga, geef ik geen kik. Maar als 
iemand zegt dat ik door mijn rookgedrag zal sterven op 3 september 
2045 om 19:41, lopen de zweetdruppels al over mijn voorhoofd. 
Nu is dit misschien een wat kneuterig voorbeeld, maar ik denk dat 
dezelfde houding nuttig zou kunnen zijn in de wetenschappelijke slecht-
nieuwsgesprekken zoals klimatologen dag in dag uit doen. Schets de 
concrete voorbeelden van klimaatverandering en breng daarmee de 
verbeeldingskracht op gang. In helse abstracta als een horrorscenario 
is het net even wat minder effectief, denk ik, en dat leidt tot wanhoop of 
juiste apathie.
Om abstracta kan je namelijk amper geven, zoals het credo ‘red de mens-
heid’ uiteindelijk bij mij geen grote hartstocht opwekt. Misschien is deze 
laatste mededeling een slechtnieuwsgesprek waardig, maar gelukkig is 
het concreet!

Olaf Leeuwis is student International Relations

Bij sommige scenario’s
lopen de zweetdruppels 
wél over mijn voorhoofd

C O L U M N  |  O L A F  L E E U W I S

Na meerdere aanrandingen en een verkrach-
ting voelen studenten zich onveilig op straat. 
Mare maakte een rondgang langs verenigingen 
en kroegen op verschillende borrelavonden. 
‘Ons huisgenootje heeft altijd een verkrach-
tingsfluitje mee.’

D O O R  L O R E N Z O  G E R R I T S E N  E N  E L E N A  V A N  D E R  K L O K

F O T O  T A C O  V A N  D E R  E B

Een veilig(er) 
gevoel door 
pepperspray

‘M ijn vriendin heeft altijd pepperspray in haar 
borreljas’, zegt psychologiestudent Lucas 
Tardjopawiro. Hij is onderweg naar een bor-
rel. ‘Ze voelt zich dan veiliger op straat. Het 

is wel een keer ingenomen door de politie, maar dan krijgt 
ze van haar vader weer een nieuwe. Het is jammer dat het no-
dig is, maar ik snap het wel. Het is blijkbaar niet veilig op de 
Breestraat.’
Tardjopawiro is niet bang om als man over de Breestraat te 
fietsen. ‘Ik heb het gevoel dat statistisch gezien mannen min-
der vaak worden lastiggevallen. Die angst speelt minder bij 
mij persoonlijk. Ik weet niet of dat goed is, misschien moet 
ik ook wel bang zijn.’
Dat is bij vrouwelijke studenten anders. ‘Eerst maakte ik mij 
nooit echt zorgen op straat’, zegt Joos, lid van Dinsdag Avond 
Club (DAC). Ze wil, net als veel andere studenten, niet met haar 
achternaam in de krant. ‘Als mijn moeder zei dat ik moest uit-
kijken op straat dacht ik dat het nergens op sloeg. Nu vind ik 
dat ik écht met iemand naar huis moet fietsen. De Bree, waar 
DAC zit, is een hotspot voor enge figuren.’
Voor Joos is het nog persoonlijker, want ze kent één van de 
slachtoffers. ‘Als ik naar huis fiets, kom ik langs plekken waar 
geen verlichting is. Zelfs daar voel ik mij veiliger dan hier. En 
op de Breestraat is het nog druk. Als het zelfs daar gebeurt, 
dan kan het overal gebeuren.’
Een vriend van haar, Ferdi, is ook bezorgd, maar niet voor zich-
zelf. ‘Ik merk dat mijn omgeving er moeite mee heeft. Dat raakt 
mij. Ik vind het lastiger als mijn vriendin nu alleen over straat 
gaat met een drankje op. Ik wil haar graag helpen, maar ik kan 
haar natuurlijk niet verplichten om met iemand mee te fiet-
sen. Het is lastig om die grens te vinden.’
Volgens hem moeten mannen er vooral niet te luchtig over 
doen. ‘Als mannen er grappen over maken, vind ik dat heel 
kwalijk.’
‘Proost op de veiligheid op straat!’, roepen twee dronken man-
nelijke studenten in Café de Kroeg. Zij blijven liever anoniem. 
‘Er wordt nu veel geappt van: zorg dat je met de vrouwen van 
de vereniging naar huis fietst. Als vrouwen zich daardoor vei-
liger voelen, wil ik dat wel doen.’ De ander vervolgt grappend: 
‘Nu breng ik hem elke keer naar huis, omdat hij te zat is.’
Even verderop zit Sofie met haar vriendinnen aan een tafeltje. 
Ze is lid van Quintus en merkt dat daar iedereen meer alert is. 
‘Als bestuursleden zien dat je alleen naar huis gaat, houden 
ze je tegen. “Je mag niet alleen naar huis, je moet met iemand 

meefietsen”, zeggen ze dan.’ 
Ook ouders reageren bezorgd op de recente verkrachting en 
aanrandingen, vertelt Yesim tijdens het borrelen in Café L’Es-
pérance. ‘Gister ben ik panisch opgebeld door mijn moeder 
dat ik mijn sleutel in m’n handen moest vasthouden wanneer 
ik terugloop naar huis. Ik was toen aan het eten met een vrien-
din. Ik ben toch maar eerder naar huis gegaan.’
‘Ik neem ook wel een drukkere weg als ik naar huis ga’, vult 
Sheno Djamshidi aan. ‘Ik rij bijvoorbeeld expres via de He-
renstraat omdat het daar druk is. Het is ietsjes langer fietsen 
maar dat heb ik er dan wel voor over.’
Onder een afdakje bij de Sint Jorissteeg staat een aantal leden 
van SSR te roken. ‘Ik loop ’s nachts niet meer alleen’, zegt Nina 
Zwartendijk. ‘Ook al woon ik twee straten verderop. Onze huis-
genoot heeft een verkrachtingsfluitje.’ Dispuutsgenoot Am-
ke Beelen: ‘Als je wordt aangevallen en verkrampt of je stem 
verliest, kun je daar heel hard op blazen om aandacht te krij-
gen. Die kan aan je sleutelbos.’
‘Er is overdag nu extra politie op straat’, vertelt Shabann Oo-
men die ook bij het groepje staat. ‘Ik vroeg aan de agenten: 
maar het gebeurt toch meestal ’s nachts? Toen antwoordden 
zij: ik zou ook overdag uitkijken want donderdag is er om tien 
uur ‘s ochtends weer een meisje aangerand.’ De politie wilde 
deze gebeurtenis niet bevestigen aan Mare.
Oomen zegt zich ook onveiliger te voelen op straat. ‘Toen ik een 
paar dagen geleden de Lammenschansweg af fietste, ging er 
een lange grijze auto opeens achter mij aan rijden. Mijn hart 
sloeg echt in mijn keel.’
De Hongaarse student Ilka fietst dinsdagavond half twaalf al-
leen naar huis via de Breestraat, ze verbaast zich over de ge-
beurtenissen. ‘Ik kom uit Boedapest en dat is een grote stad 
met veel criminaliteit. Toen ik naar Nederland verhuisde, voel-
de ik me altijd veilig op straat. Ik dacht dat een verkrachting 
hier nooit zou gebeuren.’
Toch voelt ze zich wel veilig op straat. ‘Ik vind dat het niet heel 
laat is en er zijn nog andere mensen op straat. Op de fiets voel 
ik mezelf comfortabel. Je hebt meer controle. Als er iets ge-
beurt, kan ik best wel snel fietsen. Ik weet niet of ik alleen 
naar huis zou lopen.’
Studente Maartje doet dat wel: vanaf het Café In De Oude Ma-
renpoort wandelt ze via de Breestraat naar huis. ‘Ik snap dat 
vrouwen het nu spannend vinden, zo alleen op straat. Maar 
ik ga niet mezelf opsluiten. Rare mannen bepalen niet wan-
neer ik naar buiten mag.’

In de Leidse binnenstad hebben in de nacht van 
zaterdag op zondag circa driehonderd mensen 
meegelopen in een protestmars met als thema 
‘De straat is van iedereen’.

De mars was een reactie op een recente verkrach-
ting en meerdere aanrandingen van enkele jonge 
vrouwen en was een initiatief van Top vijftig 
vrouwen van Leiden, een netwerk van invloedrijke 
vrouwen uit politiek, onderwijs, bedrijfsleven en 
culturele sector. 

Onder de deelnemers bevonden zich ook raads-
leden, wethouders en waarnemend burgermeester 
Peter van der Velden. 
Nienke Ledegang, onderdeel van de top, zei in het 
Leidsch Dagblad over de mars: ‘We willen de jonge 
vrouwen die worden lastiggevallen een hart onder 
de riem steken en ze steunen. Het is belachelijk 
dat ze bang moeten zijn om de straat op te gaan.’
Burgemeester Van der Velden zei tegen Hart van 
Nederland: ‘We willen dat mensen door de stad 
heen kunnen lopen zoals ze dat willen.’ PK

‘ Hoe breng je 
wanhopige  
voorspellingen 
die zo uit het  
Oude Testament 
kunnen komen?’

Driehonderd deelnemers bij protestmars
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cratie. Die drie zaken werken continu op elkaar in.’
Ligt een oplossing voor een te machtige ambtena-
renklassen dan in de ambtenaar met een mening? 
Gedeeltelijk, zo legt Van der Meer uit. ‘Ambtenaren 
moeten beleid van samen- en tegenspraak voorzien, 
zo noemen mijn collega Gerrit Dijkstra en ik dat. Als 
er nieuwe regels worden gemaakt komen er vanuit 
allerlei richtingen allerlei ideeën naar voren; vanuit 
de politiek bijvoorbeeld. Die zeggen dan: “Er moet 
iets aan migratie worden gedaan.” Aan de ambte-
naar is het dan om in vertrouwen te vragen wat er 
dan preciés gedaan moet worden. Wat zijn nu de 
kenmerken van het probleem?’
Toch kan dat proces ontaarden als de kritiek van de 
ambtenaar niet wordt meegewogen. ‘De volgende 
stap is die van de klokkenluiders. Iemand gaat daar 
pas tot over als iemand intern zijn verhaal niet kan 
doen. Ik vind dat het vreselijkste wat je in je carrière 
kan overkomen: klokkenluider worden. Zelfs als je 
ooit nog in het gelijk wordt gesteld is de kans groot 
dat je in het verdomhoekje zit. Je moet er maar het 
karakter voor hebben.’
Als ook dat geen soelaas biedt, krijg je activisti-
sche ambtenaren. ‘Betrokken ambtenaren zijn een 
groot goed. Toch heb ik kanttekeningen bij ambte-
lijk activisme. Het is geen loyale tegenspraak. Het 
is extern en vindt niet in de sfeer van de vertrou-
welijkheid plaats. De demonstrerende ambtenaar 
is vooral trouw aan de eigen opvattingen. Het idee 

dat ambtenaren zich uitspreken tegen politiek en 
andere ambtenaren is ongewenst. Uiteindelijk zijn 
het democratische instituties en de rechtspraak die 
bepalen wat politiek-bestuurlijk toelaatbaar is en 
niet het ambtelijk apparaat. Als privépersoon is dit 
probleem er minder. Kortom: een ambtenaar mag 
best op de A12 staan maar dan op persoonlijke titel.’
Zouden we dan niet beter af zijn zonder ambte-
narij, als die zo kan ontsporen? ‘Elk instrument is 
op zijn eigen manier een tweesnijdend zwaard. 
Het is ten goede en ten kwade te gebruiken, maar 
je hebt het wel nodig. Al bedenk je er nog zoveel 
mooie woorden voor: anarchosyndicalisten, -kapi-
talisten of wat dan ook, zonder een overheid krijg 
je op termijn altijd een terugval in het recht van de 
sterkste.’
‘Als overheid zal je nooit beleid maken waar 
iedereen altijd achter staat. Dat is niet erg, maar 
je moet het wel kunnen uitleggen. Voor de beleid-
smaker die zegt: “Hier sta ik, ik kan niet anders”, 
dáár heb ik respect voor.’

Frits van der Meer geeft zijn afscheidscollege  
‘Een driesnijdend zwaard: bureaucratie, ambtenaren 
en vrijheid’ op maandag 18 maart in het Academie-
gebouw. Aanmelden kan via de website van de 
Universiteit Leiden

N I E U W S

Zijn ze te rechtlijnig, te langzaam 
of te activistisch? Bijzonder hoog-
leraar Frits van der Meer maakte 
van het functioneren van ambte-
naren zijn expertise. Binnenkort 
gaat hij met emeritaat. ‘Klokken-
luider worden is het vreselijkste 
wat je kan overkomen.’

D O O R  P O L  K O O P M A N

F O T O  A N P

Kritiek op ambtenaren is 
van alle tijden

Wie inloggen met een DigiD al lastig vindt, laat 
veel geld liggen, ontdekte Max ten Velde tijdens 
het onderzoek voor zijn onlangs bekroonde 
scriptie. ‘Aanbellen bij bejaardentehuizen werd 
niet echt gewaardeerd.’

D O O R  P O L  K O O P M A N

Niet iedereen met recht op bepaalde toeslagen, vraagt 
die ook aan. Dat is problematisch, stelt oud-bestuurs-
kundestudent Max ten Velde. Voor zijn master ‘ma-
nagement van de publieke sector’ schreef hij een the-
sis met de titel Grotere armoede door digitale uitsluiting? 
Daarmee won hij de tweede prijs van de scriptiewed-
strijd van de Algemene Rekenkamer.
‘Er blijft heel veel geld liggen waar mensen wél recht 
op hebben’, zegt Ten Velde. ‘Dat mensen een toeslag 
niet aanvragen betekent niet dat ze deze simpelweg 
niet nodig hebben. Er zijn tal van barrières; zo weten 
mensen vaak niet eens dat ze een beroep op een be-
paalde regeling kunnen doen, beheersen ze het Ne-
derlands onvoldoende of zijn ze – en daar heb ik dan 
onderzoek naar gedaan – digitaal niet vaardig genoeg. 
Voor die mensen, met name ouderen, is zelfs het in-
loggen met een DigiD lastig.’
Dat het niet aanvragen van toeslagen voordelig zou 
zijn voor de Staat – het geld blijft immers in de schat-
kist – bestrijdt Ten Velde. ‘Toeslagen zijn er om kan-
senongelijkheid te bestrijden. Doe je dat niet, dan le-
vert dat op de lange termijn méér kosten op dan het 

bedrag dat je uitspaart door niet uit te keren. Denk 
aan een slechtere gezondheid van kwetsbare groepen 
en dus meer gebruik van de zorg, schooluitval of een 
toename in criminaliteit. Veel van dat soort problema-
tiek is in de kiem te smoren met dit soort tegemoetko-
mingen. Waarom zou je gratis geld níét gebruiken?’
Voor zijn onderzoek sprak de student een veertigtal 
ouderen, beleidsmedewerkers van de gemeente Den 
Haag, medewerkers van de nationale Ombudsman 
en intermediairs, die mensen helpen hun toeslagen 
aan te vragen.
‘In eerste instantie heb ik gewoon aangebeld bij be-
jaardentehuizen. Dat werd niet echt gewaardeerd. La-
ter heb ik via contactpersonen gewerkt en dat verliep 
een stuk beter. Ik snap het ook wel, praten over finan-
ciën is nu eenmaal gevoelig. Daarom deed ik mijn best 
om er gewoon een leuk gesprek van te maken. Dan be-
gon ik met mijn enquête en eindigde ik met wat ze 
van Mark Rutte vonden.’
Eerder dit jaar concludeerde de parlementaire en-
quêtecommissie Fraudebeleid dat een toeslagen-
schandaal ‘morgen zomaar [weer] kan gebeuren’.
Ten Velde deelt die mening. ‘Je ziet de afstand tussen 
de beleidsmakers en de mensen die de toeslagen no-
dig hebben. Beleidsmakers bedenken een ‘inkomen-
stoets’. Dat klinkt logisch, want zo kan je heel gericht 
geld geven aan de groepen die dat nodig hebben. Het 
probleem is dat deze mensen zó weinig geld hebben 
– een toeslag kan voor hen wel twintig procent van 
hun besteedbaar inkomen vormen – dat ze diep in de 
schulden komen als ze dit per abuis moeten terugbe-
talen. Door het wantrouwen van de vorige crisis zie je 
dat juist de mensen die een toeslag hard nodig heb-
ben, deze niet durven aan te vragen.’
Zelf is ten Velde laconiek over zijn zege: ‘Ik was he-
lemaal niet voornemens om een prijs te winnen. Ik 
kwam pas later op het idee om mijn scriptie in te stu-
ren, en was verbaasd dat ik tweede werd. Ik zou alle 
studenten aanraden hun scripties in te sturen.’

W erken voor de overheid is geen 
sinecure. Zeker de laatste jaren lijkt 
de ambtenarij veelvuldig negatief 
in het nieuws te komen: van de 

toeslagenaffaire tot de gebrekkige afhandeling van 
de Groningse aardbevingsschade.
Kritiek op ambtenaren is echter van alle tijden, 
betoogt bijzonder hoogleraar Comparative Public 
Sector and Civil Service Reform Frits van der Meer, en 
de reactie van ambtenaren net zo goed.
‘Een bureaucratie heb je nu eenmaal nodig’, zegt 
Van der Meer. ‘Hoe zet je anders de rechtsstaat in 
werking? Een overheid moet nu eenmaal uitvoeren. 
Een ambtenarenapparaat dat sterk in zijn schoenen 
staat, kan je historisch gezien beschouwen als een 
vernieuwing tegen bijvoorbeeld almachtige edel-
lieden. Daarmee staat het aan de basis van het 
democratiseringsproces. Aan de andere kant wil je 
ook niet dat die ambtenarengroep té zelfstandig 
wordt, dat ze zó deskundig is dat ze los staat van de 
politiek en samenleving. Beamtenherrschaft noemen 
de Duitsers dat.’
‘Ik spreek van een driesnijdend zwaard’, vervolgt 
hij. ‘Van de wisselwerking tussen bureaucratie, de 
ambtenarij en vrijheid. Die kan zowel positief als 
negatief uitvallen. Bureaucratie en ambtenaren 
maken vrijheid mogelijk, maar zij kunnen deze ook 
beknotten. Tegelijkertijd kunnen ambtenaren ook 
bedreigd worden door een overmaat aan bureau-

Waarom zou je 
gratis geld niét 
aanvragen?

Rijksambtenaren demonstreren voor 
het ministerie van Buitenlandse Zaken 
tegen de oorlog in Gaza, februari 2024

‘ Juist mensen die 
toeslagen hard nodig 
hebben, durven ze 
niet aan te vragen’

De faculteit Rechten moet in 2025 het 
financiële gat dichten dat is ontstaan 
door het grote aantal studenten dat 
vroegtijdig uitvalt. Er komt minder 
geld voor onderwijs en de faculteit 
moet dat probleem oplossen. ‘We wil-
len geen mensen laten afvloeien.’

Door Vincent Bongers

Het aantal behaalde studiepunten bij 
Rechten daalt. Aangezien de faculteit 
voor die punten betaald wordt, gaat de 
‘onze universitaire bijdrage omlaag’, 
zei Gertjan Boshuizen van het bestuur 
tijdens de faculteitsraadsvergadering 
maandag.
De faculteit moet voor 2025 in totaal vijf 
miljoen euro zien te vinden om het gat 
te dichten. ‘Dat was vier miljoen, die in-
schatting hebben we bijgesteld. De fa-
culteit moet deze zogeheten taakstel-
ling invullen: dat betekent meer verdie-
nen of besparen. We kunnen komend 
jaar 17 fte minder aan onderwijsperso-
neel betalen, omdat we minder geld 
krijgen. We willen sowieso geen men-
sen laten afvloeien.’
Dat houdt in dat bepaalde vacatures 
voorlopig niet worden gevuld. ‘Als we 
de bezetting niet omlaag krijgen, moe-
ten we kijken naar andere financierings-
bronnen, of naar natuurlijk verloop.’
Boshuizen verwees naar extra financie-
ring uit andere inkomsten. ‘We hopen 
via cursussen van de Leiden Law Aca-
demy de opbrengsten te verhogen. We 
gaan ook kritisch kijken naar afname 
van diensten van het UFB en de UB. En, 
heel belangrijk we hebben nog steeds 
forse reserves die we kunnen inzet-
ten om de teruggang in de eerste geld-
stroom op vangen.’
Maar die reserves raken op. ‘Die zijn na 
volgend jaar niet geweldig groot meer. 
Dus we kunnen niet zo heel veel doen.’
Personeelsraadslid Lara Hartman-Oh-
nesorge: ‘Gaat het bij de 17 fte om func-

ties die nu nog niet zijn bezet zijn?’
Boshuizen: ‘Dat verschilt. De komende 
tijd gaan we per afdeling kijken wat er 
moet gebeuren. Het gaat om functies 
die nu nog niet bezet zijn en die dat al 
wel zijn.’
‘Ik zag dat mijn instituut Metajuri-
dica 4,8 fte minder in te zetten heeft’, 
reageerde personeelsraadslid Gelijn 
Molier. ‘Onze afdeling is heel klein. Wij 
werken veel met piekdocenten omdat 
we ook drie eerstejaars vakken geven. 
Ieder jaar opnieuw moeten we daarvoor 
contracten afsluiten. Zonder die piekdo-
centen gaan we ten onder. We kunnen 
niet zeggen: “We nemen geen nieuwe 
mensen aan.” Dit heeft enorme impact. 
We moeten elkaar op instituutsniveau 
helpen. Onze afdeling kan dit niet alle-
maal dragen.’
Boshuizen: ‘We gaan zorgvuldig kijken 
wie er zwaar wordt geraakt. De verde-
ling moet rechtvaardig zijn en qua in-
zet van onderwijspersoneel.’
‘Onze core business is onderwijs’, vond 
Molier. ‘Ondersteunend personeel is 
leuk, maar als je ziet wat er allemaal aan 
marketing en communicatie gebeurt: is 
dat allemaal nodig? Ik pleit er echt voor 
om zo min mogelijk te bezuinigen op 
onderwijs.’
‘Ik zie in het derdejaars vak dat ik geef 
juist steeds meer studenten, dus vanuit 
mijn perspectief is er juist meer onder-
wijspersoneel nodig’, stelde personeels-
raadslid Cecily Rose vast. 
Boshuizen: ‘Dat is het gevolg van de ver-
hoogde instroom van een paar jaar te-
rug. Als het goed is zit dat ook in ons mo-
del verwerkt. Grote kans is dat die aan-
tallen de komende jaren gaan dalen. We 
gaan dat in beeld brengen.’
Personeelsraadslid Tim Verdoes wilde 
graag meer informatie over hoe ‘we aan 
de knoppen kunnen draaien’. 
Boshuizen antwoordde: ‘In april komen 
we met een verdere uitwerking van de 
plannen.’

Rechten moet vijf miljoen 
euro zien te vinden

Het Leiden University wifi-netwerk 
gaat stoppen. Na 21 maart zal het 
op faculteiten alleen nog mogelijk 
zijn om via het eduroam-netwerk 
draadloos internet te gebruiken. 

D O O R  M A R K  R E I D

Dat maakt de universiteit bekend via 
een mededeling op de inlogpagina van 
het draadloze netwerk. 
Volgens woordvoerder Caroline van 
Overbeeke wordt het wifi-netwerk uit-
gezet om veiligheidsredenen: ‘Het Lei-
den University netwerk, wordt al jaren 
ontraden voor de reguliere gebruikers. 
Het is namelijk een onveilig netwerk, 

zonder “slotje”.’
In plaats van het Leiden University 
netwerk kunnen studenten en me-
dewerkers voortaan alleen online via 
eduroam, wat beter beveiligd is. Om 
met dat netwerk verbinden kan het 
mogelijk zijn dat gebruikers een set- 
up moeten doorlopen op hun appa-
raat. Daarna hebben die apparaten wel 
toegang tot het draadloze netwerk van 
alle universiteiten die wereldwijd bij 
eduroam zijn aangesloten.
De ICT-afdeling van de universiteit kijkt 
nog of het nodig is om extra te com-
municeren over het uitzetten van het 
draadloze netwerk, naast het bericht op 
de inlogpagina, aldus de woordvoerder.

Universiteit stopt met 
wifi-netwerk

Nieuw rechtenbestuur is compleet

In juli 2023 stapte het voltallige bestuur van Rechten op omdat ‘de onderlinge 
verhoudingen’ zo waren verstoord dat het niet meer ‘optimaal kon functioneren’. 
Er trad een tijdelijk bestuur aan met hoogleraar rechtssociologie Suzan Stoter als 
interim-decaan. Zij is sinds januari decaan. Onlangs is bekendgemaakt wie er in 
het nieuwe faculteitsbestuur zitten. Hoogleraar straf en strafprocesrecht Jan Crijns 
is vice-decaan en portefeuillehouder onderwijs. Gertjan Boshuizen is directeur 
bedrijfsvoering en Hannah Saberi Khorzoghi assessor.
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A C H T E R G R O N D

;-P, selfies, filters en duckfaces: in 
tijden van sociale verwarring groeit 
onze obsessie met het gezicht, aldus 
journalist en cultuurhistoricus 
Merlijn Schoonenboom. ‘Een selfie 
heeft niets met ijdelheid te maken.’

D O O R  M A R C I Ë L L E  V A N  D E R  K R A A N

Kijk naar me, schreeuwen 92 miljoen selfies
H et gezicht is belangrijker dan ooit, merkt 

Merlijn Schoonenboom op. Dat is volgens 
de journalist te zien aan het ontstaan van 
de selfie, de opkomst van nieuwe mimiek 

en aan de allesoverheersende rol die schoonheid mo-
menteel vervult. ‘Waar komt die ontwikkeling van-
daan? Als je terugkijkt naar de geschiedenis, vind je 
antwoorden.’
In zijn boek Het gezicht: een cultuurgeschiedenis van slui-
er tot selfie, én in zijn lezing bij Studium Generale, duikt 
de cultuurhistoricus 250 jaar terug in de tijd. ‘Aan het 
eind van de achttiende eeuw ontstond een nieuw idee 
van het “individuele zelf”. De mens probeert steeds au-
thentieker en origineler te zijn, en probeert zijn identi-
teit uit te drukken via het gezicht. Dat is sterk terug te 
zien in de wetenschap, want de eerste psychologie is de 
gelaatkunde: de wetenschap van het gezicht.’
Ook in de kunst is de nieuwe focus op het gezicht terug 
te zien. ‘Er ontstaat een nieuwe massaliteit van goed-
kope portretten voor iedereen. Mensen laten zich in 
de schilderkunst niet meer afbeelden met aristocrati-
sche attributen, zoals de zwarte pakken van de gegoede 
burgerij, maar het gezicht wordt het belangrijkste uit-
hangbord van het moderne zelf. De nieuwe tijd was ook 
een tijd van sociale verwarring. Vlak na de Franse Revo-
lutie brokkelt in heel Europa de standenmaatschappij 
af, traditionele rollen verdwijnen en steden explode-
ren omdat steeds meer plattelandsmensen naar Lon-
den, Parijs en later Berlijn trekken. Het is een tijd waar-
in het steeds moeilijker is om in een anonieme massa 
jezelf te laten zien. Dat zorgt voor sociale desoriëntatie.’
Het gezicht wordt ook een manier om de ander beter 
te kunnen inschatten. ‘Schoonheid was iets wat aange-
boren was, door God gegeven. Het gold als teken dat je 

ook van binnen een goed mens was.’ In de opkomende 
criminologie rond 1870 verschijnen veel boekjes over 
wat een bepaalde neus of gezichtsvorm over iemand 
zegt. Wie is op basis van zijn of haar uiterlijk te vertrou-
wen en wie niet? Zo hoorde een dikke neus bij een boer, 
had de edelman een hoog voorhoofd en de bedrieger 
een grote haakneus. 
‘Gedurende de honderdvijftig jaar onderzoek ont-
spoort deze wetenschap echter compleet. Aan sociale 
en etnische kenmerken worden steeds meer stereoty-
pen verbonden. Een rechte neus betekent dat je intel-
ligent bent, en een kleine, stompe neus betekent niet 
alleen - zoals Darwin zegt - dat warme lucht beter ge-
filterd kan worden, maar ook dat je dom en lui bent. 
Het gezicht wordt ingezet als hiërarchisch instrument 
om te laten zien: wij West-Europeanen zijn beter dan 
de rest. Dat deze wetenschap na 1945 verdween, is vol-
komen logisch.’
Toch is de obsessie met het gezicht blijven bestaan. ‘Ook 
nu is er weer sprake van sociale verwarring: globali-
sering, multiculturalisering en digitalisering zorgen 
voor onoverzichtelijkheid. Door jezelf te laten zien via 
het gezicht alsof je dichtbij iemand bent, zoeken we 
naar houvast.’
De selfie is ‘het meest succesvolle zelfportret’, schrijft 
hij. ‘Het is natuurlijk geen echt zelfportret, maar de sel-
fie heeft wel één been in de geschiedenis van het wes-
terse zelfportret: “Hier ben ik, ik laat mezelf zien.” Het 
past wel in die traditie.’
Ook de poging om mensen te doorgronden aan de 
hand van het gezicht is gebleven. ‘Nu gebeurt dat niet 
meer door middel van gezichtslezingen, maar dankzij 
de digitalisering. Doordat we zo gigantisch veel selfies 
hebben genomen in de afgelopen jaren, kan software 

De koningin van de selfie: Kim Kardashian

‘ Zelfs Kim Kardashian zegt  
heel trots dat ze niets aan  
haar neus heeft laten doen’

steeds beter gezichten herkennen. Een slimme camera 
ziet jouw gezicht, scant die eigenschappen, zoekt onli-
ne naar vergelijkbare foto’s en koppelt die aan biogra-
fische informatie. Zo kun je informatie vinden over ie-
mands leven aan de hand van iemands gezicht.’
Volgens Schoonenboom is er in de hedendaagse wes-
terse cultuur een obsessie met het gezicht ontstaan, 
die nu zelfs niet alleen meer westers is. In 2021 zijn we-
reldwijd zelfs 92 miljoen selfies gemaakt. Maar waar-
om willen we onszelf dan zo graag laten zien? ‘Vaak 
denken mensen dat het met narcisme of ijdelheid te 
maken heeft. Het is geen zelfliefde, maar een verlan-
gen om waargenomen te worden door een ander: “Ik 
wil gezien worden, kijk alsjeblieft naar me!” Een mens 
wil gezien worden en ervaart problemen met zijn ei-
genliefde als dat niet gebeurt. De selfie is een nieuwe 
vorm van communicatie via het gezicht zoals het nog 
nooit in de geschiedenis heeft plaatsgevonden en leidt 
tot een totaal nieuwe taal.’
De “silly face” van de voormalige Amerikaanse presi-
dent Obama bijvoorbeeld, of de duckface: de komst van 
sociale media zorgt ook voor een compleet nieuwe mi-
miek die grotesker is dan gewone offline uitdrukkin-
gen. ‘Dat begon met interpunctie via het toetsenbord, 
waarmee de “silly face” als ;-P weergegeven wordt. Dat 
is later overgenomen door emoji’s. We nemen deze ex-
pressies over in het echte leven en gebruiken steeds va-
ker dit soort slapstick-achtige uitdrukkingen om een 
boodschap over te brengen.’
Naast die ‘emojificatie’ van gezichtsuitdrukkingen, 
beschrijft Schoonenboom hoe de schoonheidsidea-
len voortdurend veranderen. ‘In de negentiende eeuw 
speelden klassieke schoonheidsidealen een grote rol: 
hoge voorhoofden en rechte neuzen waren een te-

ken van schoonheid. Vanaf de twintigste eeuw wor-
den schoonheidsidealen uit de Amerikaanse massa-
cultuur invloedrijk: brede lach en een bescheiden mop-
sneusje. In de eerste tien jaar van sociale media, van 
2010 tot 2020, was het gladde Instagram-gezicht van 
de Kardashians erg populair: grote ogen, volle wenk-
brauwen, hoge jukbeenderen, dikke lippen, een kleine 
kin en een kleine neus. Daar komen uiterlijke kenmer-
ken van over de hele wereld samen: volle, Afrikaanse 
lippen, Arabische jukbeenderen en een kleine Europe-
se neus. Het is een geglobaliseerd schoonheidsideaal.’
Nu zie je in de afgelopen jaren op sociale media sterke 
tegenreacties op dit gefilterde schoonheidsbeeld, stelt 
Schoonenboom. ‘Authenticiteit vinden we opeens weer 
heel belangrijk. Influencers laten zien welke filters ze 
gebruiken om foto’s van zichzelf te bewerken, maar la-
ten ook het origineel zien. Ze laten steeds meer zien wie 
ze echt zijn, zonder al die filters. We willen niet meer 
allemaal hetzelfde zijn. Zelfs Kim Kardashian zegt heel 
trots dat ze nooit iets aan haar neus heeft laten doen, 
omdat het een authentieke Armeense bobbel heeft.’
Het onderwerp fascineert Schoonenboom al jaren. ‘De 
Duitse schrijver en natuurkundige Georg Lichtenberg 
noemde het gezicht “de vermakelijkste oppervlakte 
op aarde” en daar sluit ik me bij aan. Er zit zoveel in: 
schoonheid, mimiek en communicatie. Je kunt aan ie-
mand zien wat er in diegene omgaat - en soms juist 
weer helemaal niet. Daarom vind ik het gezicht ook het 
meest raadselachtige oppervlak op aarde.’

Merlijn Schoonenboom, Het verlangen naar zichtbaar-
heid. Het gezicht in de 21ste eeuw. Studium Generale, 
dinsdag 19 maart om 19:30 in Lipsius 019 en online
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W E T E N S C H A P

Toen het eeuwenoude isolement van 
Japan werd doorbroken, betekende dat 
ook het einde aan de heerschappij van 
de samurai. Japanmuseum SieboldHuis 
laat zien hoe dat gebeurde. ‘Ik ben echt 
in een rabbit hole gevallen.’

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

Hoe kanonnendiplomatie 
de samurai versloeg

I n de zalen van Japanmuseum SieboldHuis 
staan werkbanken met daarop boorma-
chines, schroeven en klemmen. Overal ligt 
verpakkingsmateriaal. Her en der rusten 

onuitgepakte kunstwerken tegen de muur. In 
de hal staan twee gigantische houten kisten op 
de marmeren vloer.
In een van de vitrines staat een model van een 
met kanonnen uitgerust stoomoorlogsschip, uit 
1939. ‘Dit is de Soembing, een Nederlands schip 
dat door de Japanners werd herdoopt als Kankō-
maru’, vertelt junior curator Jim Dwinger, terwijl 
om hem heen de laatste hand wordt gelegd aan 
de nieuwe tentoonstelling Roerige tijden, Neder-
land-Japan en de val van de samurai (1853–1867), 
die vanaf vrijdag in het museum is te zien.
‘Toen de Japanners het in gebruik namen was het 
eigenlijk al verouderd’, zegt Dwinger, die onder 
andere met hulp van vijf Leidse studenten/net 
afgestudeerden de tentoonstelling heeft vorm-

gegeven. ‘De Kankōmaru was een raderstoom-
schip, met grote schoepen aan beide zijkanten 
van de romp. Moderne stoomschepen werden 
toen al aangedreven door schroeven.’
Hoe Japan in 1855 aan de Nederlandse oorlogs-
bodem kwam, heeft te maken met het feit dat 
de lokale heersers na een lange periode van iso-
latie werden gedwongen het land te openen en 
razendsnel te moderniseren. Die ontwikkelin-
gen zorgden voor een schokgolf die Japan com-
pleet veranderde en zelfs het einde betekende 
van de samurai-heerschappij. De betrekkingen 
met Nederland speelden daar een grote rol in.
Japan was verdeeld in een grote verscheiden-
heid aan domeinen die werden bestuurd door 
samurai-clans. Aan het hoofd van elke clan stond 
de daimyō, een krijgsheer. ‘Midden negentien-
de eeuw was het Tokugawa shogunaat aan de 
macht. De shōgun was de leider van de samu-
rai-klasse. Er was een keizer, maar zijn rol was 

puur ceremonieel. Dat zou snel veranderen.’
Het idee voor de tentoonstelling ontstond toen 
Dwinger onderzoek deed naar de Souvenir du Ja-
pon, twintig kleurenlitho’s die in 2020 zijn ge-
schonken aan Japanmuseum SieboldHuis. De 
prenten zijn gebaseerd op de tekeningen en 
aquarellen die graaf Johan Maurits van Lynden 
maakte tijdens een diplomatieke missie van Ne-
derland naar Japan in 1855. De litho’s geven een 
beeld van deze missie. Zo is het bezoek van de 
daimyō van Hizen aan boord van het stoomschip 
Gedeh, waarmee de diplomaten naar Nagasaki 
waren gevaren, afgebeeld. ‘Tijdens het onder-
zoek viel ik echt in een rabbit hole. Steeds doken 
er nieuwe interessante verhalen op, die leidden 
uiteindelijk tot deze tentoonstelling.’
Japan voerde lang een isolationistisch beleid. 
‘Alleen Nederland en China waren twee eeuwen 
lang geaccepteerde handelspartners in de ha-
ven van Nagasaki. Verder was niemand welkom. 
Als buitenlandse walvisboten strandden op de 
Japanse kust, werd de bemanning met geweld 
weggejaagd. Het was door het shogunaat zelfs 
verboden om oceaanwaardige schepen te bou-
wen. Japanners mochten het land niet verlaten.’
Aan deze isolatie komt een einde als Amerika 
in 1853 met een koevoet de Japanse deur bruut 
openbreekt. In dat jaar doemt een Amerikaan-
se vloot onder leiding van commodore Perry bij 
Edo (het huidige Tokio) aan de horizon op. De 
Amerikanen dwingen de Japanners om hun ha-
vens te openen. ‘Perry kwam eerst aanvaren met 
vier schepen met grote kanonnen, dat was al vrij 
intimiderend. Maar een jaar later kwam hij te-
rug met tien oorlogsschepen. Het was een han-
delsverdrag tekenen… of we schieten de stad ka-
pot. Gunboat diplomacy, wordt dat genoemd. Ja-
pan was totaal machteloos.’
De Nederlanders schrokken van de agressieve 
Amerikaanse zet en bedachten een plan. Neder-
land had geen verdrag met Japan, alleen toe-
stemming om handel te drijven en wilde niet 
achterblijven. ‘In 1854 voer kapitein Gerhardus 
Fabius naar Japan om de samurai vaarles te ge-
ven op een stoomboot en ze zo enthousiast te 
krijgen voor het aanschaffen van schepen en het 
tekenen van een verdrag.’
De lessen van de kapitein sloegen aan. ‘Toen Fa-
bius weer terug was in Nederland zei hij dat er 
nu zo snel mogelijk moest worden gehandeld: 
“Laten we de Soembing schenken.” Dat is ook ge-
beurd en daarmee werd de basis van de Japan-
se vloot gelegd. De nieuwe oorlogsschepen wer-
den deels gebouwd in Nederland.’
Als dank voor het oorlogsschip gaf de shogun 
de Nederlanders geschenken. ‘Een fantastische 
collectie die grotendeels bewaard is gebleven. 
We tonen gouden kamerschermen en een samu-
rai-wapenrusting. Ze schonken ook zo’n duizend 
waaiers, waar we er een paar van laten zien.
Overigens werd de schenking destijds niet echt 
op waarde geschat. ‘De Soembing werd op on-
geveer 250.000 gulden geschat. De kamerscher-
men op veertig gulden per stuk. Nee, de cadeaus 
werden helemaal niet op prijs gesteld en er werd 
zelfs over geklaagd.’
Er kwam steeds meer Nederlandse activiteit in 
Japan. In Nagasaki werd een Nederlandse mari-
ne-academie opgezet. Johan Pompe van Meer-
dervoort richtte het eerste westerse ziekenhuis 
op. Hendrik Hardes bouwde een fabriek die bij-
voorbeeld voor reparaties van de Kankōmaru 

Zijn dood was tekenend voor de 
tijd waarin hij leefde, zo stelde his-
toricus Johan Huizinga over ridder 
Jacques de Lalaing (ca. 1421-1453). De 
Bourgondische edelman kwam om 
het leven toen door de inslag van 
een kanonskogel zijn hoofd verbrij-
zeld werd. Met een klap zou er in één 
keer een eind gekomen zijn aan de 
tijd van toernooien, steekspelen en 
ridders op het slagveld. 
Maar klopt deze claim wel? Histori-
cus Mario Damen, die meeschreef 
aan de vertaling van een biografie 
over Lalaing, vindt van niet. 

Het kanon verving de 
ridder niet (direct)

kon worden gebruikt. ‘De fabriek zou later die-
nen als de basis voor de scheepswerf van multi-
national Mitsubishi.’ 
Er kwam ook een Japanse diplomatieke delega-
tie naar Nederland. In 1862 deed deze Leiden aan. 
‘Sommige leden hebben hier aan de universi-
teit staatsrecht gestudeerd.’ Op een foto is een 
flinke menigte te zien die op de toenmalige Jan-
Vossenbrug staat. ‘Die wacht op de komst van 
de delegatie.’ 
Steeds meer landen werden actief in Japan en dat 
leidde tot grote spanningen. Sommige buiten-
landers hielden zich niet aan de Japanse etiquet-
te of vertoonden wangedrag. ‘De samurai-klas-
se had bijvoorbeeld het alleenrecht op paardrij-
den. Westerlingen reden ook gewoon paard, dat 
wekte wrevel.’
Daarnaast werden eeuwenoude handelsnetwer-
ken door buitenlandse inmenging ontwricht. Er 
ontstond zelfs een anti-buitenlandse beweging: 
de sonnō jōi, dat ‘eer de Keizer, verdrijf de barba-
ren’ betekent. 
Geweld bleef niet uit. ‘In Yokohama werden 
zeemannen door samurai neergesabeld en 
een Japanse tolk van de Britse delegatie werd 
vermoord. Henry Heusken, de in Nederland 
geboren secretaris van de Amerikaanse con-
sul-generaal, werd aangevallen toen hij te paard 
terugkeerde naar het consulaat.’
Ook wordt er geschoten op westerse schepen. 
‘Er komt een maritieme strafexpeditie waaraan 
vier Nederlandse oorlogsschepen meedoen. Bij 
dit zogeheten bombardement van Shimonoseki 
wordt deze fortificatie bestookt en ingenomen.’ 
Dwinger wijst naar een afbeelding van twee zin-
kende schepen. ‘Hier hangt een prachtige Japan-
se prent over die clash. Het is niet helemaal wat 
er is gebeurd. Heel grappig is de titel: “De Mon-
golen trekken zich terug uit een zee van vuur”. 
Dat is een verwijzing naar de laatste keer dat Ja-
pan een invasie meemaakte: de Mongolen zo’n 
zes eeuwen eerder.’
Rond deze periode begint de ondergang van het 
Tokugawa-shogunaat. Er zijn aardbevingen, een 
cholera-epidemie en door het sluiten van in de 
ogen van veel Japanners vernederende verdra-
gen, verliezen de Tokugawa aan macht. ‘De kei-
zer tekent die verdragen ook niet. Hij wordt daar-
door populairder en invloedrijker. Hij is niet lan-
ger slechts een ceremonieel heerser.’
Het hielp ook niet dat er juist op dat moment een 
shogun aan de macht is met een zwak gestel die 
slapjes leiding gaf. ‘Het shogunaat staat dan met 
een been in het graf. Verder is er ook een enor-
me wapenwedloop ontstaan met andere clans. 
De Tokugawa verliezen die strijd.’
In 1868 verslaan vier samurai-clans uit het zuid-
westen van het land, gesteund door het keizer-
lijk hof, de shōgun. Dwinger wijst op de laatste 
foto van de tentoonstelling. ‘Dit is keizer Meiji. 
Hij wordt als opperleider van Japan geïnstal-
leerd, maar de feitelijke machtsverhouding is 
weer heel anders en het zijn voornamelijk die 
zuidwestelijke domeinen die eigenlijk de staat 
overnemen. Elk verhaal levert weer een nieuw 
verhaal op: dat bedoel ik met die rabbit hole waar 
ik steeds weer in beland.’

Roerige tijden, Nederland-Japan en de val 
van de samurai (1853–1867), Japanmuseum 
Sieboldhuis, 15 maart t/m 7 juli

en toeschouwers goed waren voor 
de economie, een beetje zoals de 
Olympische Spelen anno nu. Ook 
deed de lokale stedelijke elite mee 
aan de toernooien en er werd na 
afloop natuurlijk gefeest.
‘Ook hier was Lalaing relevant. Van-
uit een soort zucht naar eer en avon-
tuur heeft hij een lange reis naar het 
Iberisch schiereiland gemaakt met 
het idee om Castilliaanse edelen 
uit te dagen voor een toernooi met 
koning Jan II als scheidsrechter. 
Hij probeerde onderweg ook nog 
edelen in Frankrijk, Navarra, Aragon 
en Portugal uit te dagen, maar geen 
enkele vorst stond dat toe. Die wil-
den natuurlijk niet ineens ruzie met 
de hertog van Bourgondië omdat 
ze een belangrijke legerkapitein 
hadden laten omkomen.’

Hoe is het de ridderstand vergaan na 
de introductie van de vuurwapens 
op het slagveld?
‘Het is te makkelijk om van een 
direct oorzaak en gevolg te spreken. 
Vuurwapens waren er in Europa al 
vanaf de veertiende eeuw. Die edel-
lieden leerden er op een gegeven 
moment ook zelf mee omgaan. Dus 
zeker wel tot de Habsburgse heer-
sers Karel V en Philips II speelt die 
adel een belangrijke aanvoerdersrol 
in het leger. Ook de cavalerie te 
paard blijft een belangrijk onderdeel 
van dat leger. Natuurlijk biedt een 
harnas onvoldoende bescherming 
tegen kogels. Dat verandert natuur-
lijk wel.’

De familie Lalaing bestaat nog 
steeds. Heeft de adelstand zich een 
beetje weten te handhaven over de 
tijd?
‘Zeker, nog tot in de zestiende eeuw 
bekleden Lalaings stadhouderspos-
ten in Holland en Zeeland. Toevallig 
zijn we voor het boek bij de familie 
langs geweest op hun kasteel. 
Zij hebben ons geholpen met de 
manuscripten die nodig waren voor 
onze vertaling. We zaten in hun 
bibliotheek waar al die prachtig geïl-
lustreerde manuscripten gewoon op 
tafel lagen. Het hing er helemaal vol 
met schilderijen en andere zaken die 
het trotse verleden van de familie 
markeren. Voor mij als historicus 
was het denk ik de bijzonderste 
archiefervaring die ik tot nu toe heb 
gehad.’

Rosalind Brown-Grant & Mario 
Damen, A Chivalric Life: The Book 
of the Deeds of Messire Jacques de 
Lalaing, Uitgeverij Boydell & Brewer.

Mario Damen geeft op woensdag 
20 maart de Merlijnlezing met als 
onderwerp: ‘Jacques de Lalaing. Over 
ridderlijke biografieën en stedelijke 
toernooien.’ Aanmelden kan via de 
website

De mythe dat de kanonskogel die de vooraanstaande ridder 
Jacques de Lalaing doodde ook meteen een einde maakte 
aan de tijd van zwaardvechten en harnassen moet worden 
ontkracht, vindt biograaf Mario Damen.

D O O R  P O L  K O O P M A N

Welke mythe wilt u precies 
ontkrachten?
‘Huizinga ziet de dood van Lalaing 
als keerpunt. De tijd van ridders op 
het slagveld zou voorbij zijn en die 
van vuurwapens definitief begon-
nen. Ik stel dat het genuanceerder 
ligt. Uit onderzoek blijkt dat de adel 
tot in de zestiende eeuw een belang-
rijke rol bleef spelen op het slagveld. 
‘Verder beschrijft Huizinga de 
ridders in die vijftiende eeuw alsof 
zij leefden in een droomwereld , 
met hun extravagante banketten 
en hun toernooien. Ook daar valt 
op af te dingen. Lalaing had én een 
succesvolle toernooicarrière én een 
belangrijke positie aan het hof en in 
het Bourgondische leger. Deelname 
aan toernooien diende namelijk 
toen nog steeds als een effectieve 
training voor het echte werk op het 
slagveld.’

Hoe werkten die toernooien precies?
‘Om de eer van je familie hoog te 
houden liet je zowel op het slag- als 
het toernooiveld ridderlijk gedrag 
en deugden zien. De toernooien 
waren een ontmoetingsplaats voor 
hof, adel en de stedelijke elite. De 
steden wisten dat al die deelnemers 

Ridder Jacques de Lalaing

‘De Mongolen trekken zich terug uit een zee van vuur (Mōko taisan ōkagari no zu)’. Anonieme prent ca. 1864
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W E T E N S C H A PN I E U W S

Geesteswetenschappen en 
rechten moeten nauwer met 
elkaar samenwerken, vindt 
hoogleraar Frans Willem Korsten. 
‘Literatuur laat zien dat er geen 
eenvoudige oplossingen bestaan.’

D O O R  R O M Y  V A N  D E N  A K K E R

Wat juristen van literatuur 
kunnen leren (en andersom)

‘I k behoor tot de gelukzalige generatie die 
nog geen telefoons had’, zegt Frans Willem 
Korsten. ‘En dus las ik alles: de krant, de ency-
clopedie, stripboeken, pulp en jeugdlitera-

tuur. Zoveel mogelijk lezen is de beste manier om smaak 
te ontwikkelen.’
Vrijdag houdt de hoogleraar Literatuur, Cultuur en 
Recht zijn oratie, waarin hij zal betogen dat geesteswe-
tenschappen en rechten nauw met elkaar moeten gaan 
samenwerken én waar hij met behulp van Tom Poes 
zoekt naar nieuwe definities van juridische begrippen.
‘In alle boeken die ik heb gelezen, is het probleem van 
rechtvaardigheid cruciaal’, zegt Korsten. ‘Zelfs abstracte 
literatuur kan rechts- of rechtvaardigheidsproblemen 
aankaarten. Maar bij Joost van den Vondel (1587 –1679) 
werd mijn fascinatie hiervoor consistent.’

Hoezo?
‘Wat veel mensen veronachtzamen, is dat bijna al 
Vondels stukken zich aan een hof afspelen. De perso-
nages zijn diplomaten en spelen dus een rol: net als 

La traison de Maestricht, anoniem 1638

verkend hebben hoe ze de diepzee kunnen mijnen. Dat 
wordt een ecologische ramp.
‘Een boek waar ik echt gedeprimeerd van raak, is The Big 
Myth van Naomi Oreskes. Dat gaat over hoe het mogelijk 
is dat mensen massaal geloven in de mythe dat de rege-
ring slecht is en de markt goed.
‘Je kunt mythes niet wegredeneren, je kunt er enkel 
aantrekkelijkere mythes tegenover plaatsen. Daar kan 
literatuur een rol in spelen. Al stuit je dan op het feit dat 
er grote organisaties achter dit soort mythes zitten, die 
met veel geld politici hebben benaderd en wetenschap-
pers hebben omgekocht.’

In uw oratie gaat u ‘vanuit literatuur en cultuur op zoek 
naar de bodem van juridische definities’. Wat bedoelt u 
daarmee?
‘Steeds meer natuurgebieden worden tot rechtspersoon 
gemaakt. De link tussen rechten en literatuur blijkt daar 
direct uit, want het is pure fictie. Je maakt iets wat geen 
persoon is tot persoon door het in taal te vangen en te 
incorporeren in het rechtssysteem.
‘Ik ben daar een felle tegenstander van. Wat mij betreft 
moeten mensen eerst hun plichten naleven die in de 
wet zijn vastgelegd. Het is wettelijk verboden om de boel 
te vervuilen, maar daar worden geen rechtszaken van 
gemaakt. Dat komt omdat de definities niet kloppen.
‘Daarom heb ik gekeken naar de definities van “bodem” 
en “grond” in de Nederlandse wet. Die blijken zowel hila-
risch als heel ernstig. Ik ben ze gaan closereaden en heb 
alle connotaties en implicaties van die definities geana-
lyseerd. In de bodem zit volgens de Nederlandse wet 
bijvoorbeeld geen grond. 
‘Aan de hand van filosofen en Tom Poes werk ik toe naar 
nieuwe definities van bodem en grond die wel adequaat 
zijn en voorkomen dat het recht almaar uitdijt.’ 

Hoe bevalt de samenwerking met de rechtenfaculteit?
‘Iedereen denkt vanuit het kader waarin die getraind 
is, en het is ontzettend leuk om die frictie te accepteren 
en ervan te leren. Rechtsgeleerden wijzen principiële 
rechtsproblemen aan in teksten of films, en omgekeerd 
kunnen literatuurwetenschappers wijzen op hoe litera-
tuur thema’s verkent die in het recht nog niet mogelijk 
zijn, zoals de persoonsstatus van robots.
‘Daarnaast zie je dat met het sluiten van een rechts-
zaak het rechtsgevoel van mensen nog niet zodanig is 
bediend dat de zaak is afgedaan. Kunst kan reflecteren 
op oude zaken en die opnieuw onderzoeken.
‘Interdisciplinariteit is dus heel belangrijk als het gaat 
om de relatie tussen het rechtssysteem en rechtvaar-
digheid. Met de campus in Den Haag, de internationale 
hoofdstad van het recht, is die interdisciplinariteit voor 
de Universiteit Leiden des te belangrijker. In Azië kennen 
ze Leiden door het kolonialisme, maar in Afrika en 
Zuid-Amerika staan we bekend om het Gerechtshof. Daar 
ligt een taak voor ons. 
‘Ik wil deze leerstoel daarom gebruiken om die interdis-
ciplinaire samenwerking te verankeren. Daarin schuilt 
ook de maatschappelijke functie van de geestesweten-
schappen. De cruciale vraag voor de humaniora, die vaak 
niet wordt gesteld, is wat de politieke functie is. Voor 
de neerlandistiek was dat bijvoorbeeld het bouwen van 
een natiestaat en uitbouwen van de koloniale macht. De 
samenwerking met rechten kan daar een antwoord op 
bieden.’

Frans Willem Korsten, ‘Grond-recht: vanuit literatuur 
en cultuur op zoek naar de bodem van juridische definities.’ 
Oratie, Academiegebouw, vrijdag 15 maart, 16:00 uur, 
aanmelden via de website

Willem-Alexander kunnen ze niet zomaar zeggen wat 
ze vinden. Dat gegeven maakt  die stukken razend 
spannend. Er liggen allerlei implicaties in die teksten 
besloten.
‘Door Noah, Vondels laatste werk, ben ik gefascineerd 
geraakt door het begrip soevereiniteit. Zijn toneel-
stukken onderzoeken een heel basaal probleem van het 
recht, namelijk de fusie tussen politieke en rechterlijke 
macht. Als je je rechtsorde baseert op God, baseer je je 
op een soevereine macht die arbitrair kan handelen. Dat 
moet je niet willen.
‘In het NWO-project Playing Politics onderzoek ik hoe 
populisten met de rechtspraak spelen door het gebruik 
van nieuwe media en wat het effect daarvan is op het 
rechtsgevoel van mensen. Dat wil ik koppelen aan hoe 
grote bedrijven het rechtsgevoel ondergraven door 
geheel aan het rechtssysteem te ontsnappen, zoals 
Chemours of Tata Steel dat doen.’

Wat is de rol van literatuur daarbij?
‘Wat de een rechtvaardig vindt, vindt de ander hoogst 

onrechtvaardig. In kunst worden kwesties van (on)recht-
vaardigheid uitgedacht, bijvoorbeeld als het gaat om 
ecologische problematiek. Marten Toonder heeft in de 
jaren zeventig strips gemaakt die zich bijna rechtstreeks 
verhouden tot het rapport van de Club van Rome. 
‘Literatuur, en kunst in het algemeen, is belangrijk voor 
die bredere sensibilisering. Literatuur laat zien hoe 
complex zaken zijn en dat er geen eenvoudige oplos-
singen bestaan. Je wordt door kunst geconfronteerd 
met je eigen voorgeprogrammeerde denken. Daarom 
zouden rechtenstudenten veel moeten lezen.
‘In principe interesseren alle problemen rondom recht-
vaardigheid me, maar de laatste tijd richt ik me vooral 
op ecologische problemen. Toevallig kom je die ook bij 
Vondel tegen. Hij heeft lofdichten geschreven op het 
droogmalen van meren. Hij was in dienst van rijke koop-
mannen uit Amsterdam, die die molens hadden bekos-
tigd. ‘Kapitalisme speelt daar een belangrijke rol in. Dat 
begint met illegitieme toe-eigening. Iets wat in handen 
was van het collectief, wordt tot privébezit verklaard. 
Wat je nu ziet, is dat allerlei grote bedrijven al wettelijk 
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Criminologen 
hebben weinig 
aan een 
college over 
een dakkapel
In navolging van rechtsgeleerdheid wil 
ook criminologie aan de bacheloroplei-
ding gaan sleutelen. De rechtenvakken 
worden meer toegesneden op het vakge-
bied en er komen meer criminologievak-
ken in het eerste blok.

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

Tijdens de faculteitsraad Rechten maandag gaf 
Sigrid van Wingerden, de opleidingsdirecteur 
van de bachelor- en masteropleidingen crimi-
nologie, een presentatie over hoe de herzie-
ning van de bachelor er mogelijk uit gaat zien.
De opleiding is goed en de studenten zijn over 
het algemeen tevreden, vertelde Van Winger-
den. ‘We lopen er alleen tegenaan dat in de eer-
ste blokken van het eerste bachelorjaar veel 
rechtenvakken zitten. Pas daarna gaan we aan 
de slag met meer criminologisch inhoudelijke 
vakken. Dat vinden we niet handig in het cur-
riculum zitten.’ 
Het is niet representatief voor de studie en 
het is ook een knelpunt als het gaat om het 
halen van het bindend studieadvies, schetste 
Van Wingerden. Studenten schrijven zich mo-
gelijk al voor februari uit door deze indeling, 
al is de uitval bij criminologie kleiner dan bij 
rechtsgeleerdheid. De verdeling van vakken 
wordt verbeterd.
Een andere reden om de bachelor te vernieu-
wen is om de rechtenvakken meer toe te spit-
sen op criminologie. 
‘Het onderwijs is niet helemaal gericht op de 
criminoloog. Veel van onze studenten schui-
ven nu aan bij juridische vakken en daar zijn 
ze niet helemaal tevreden over. Ze leren veel 
dingen die voor een criminoloog niet zo rele-
vant zijn en zaken die voor criminologen wel 
relevant zijn, komen juist niet aan bod. Bij be-
stuursrecht gaat het bijvoorbeeld om hoe je in 
beroep gaat tegen de afwijzing van een vergun-
ning voor een dakkapel. Je leert echter niet wel-
ke bevoegdheden de burgemeester heeft om 
in te grijpen bij huiselijk geweld.’
Verder wil de opleiding meer aandacht beste-
den aan vaardighedenonderwijs en komen er 
nieuwe vakken bij. Net als rechtsgeleerdheid 
schaft criminologie tienpuntsvakken af en blij-
ven er alleen vijfpuntsvakken over.
Het college besloot verder dat er voor alle Leid-
se opleidingen in het vijfde semester van de ba-
chelor dertig punten keuzeruimte moet ko-
men. Dat vereist ook aanpassingen.
Wel benadrukte Van Wingerden dat de nieu-
we bachelor nog in ontwikkeling is en rechts-
geleerdheid nu bij de plannen wordt betrok-
ken. ‘Ik wilde eerst bij criminologie de neuzen 
dezelfde kant op hebben. Nu gaan we vragen 
wat de juridische collega’s ervan vinden. Hoe 
kunnen we het juridisch onderwijs zo vorm-
geven dat het goed aansluit op wat crimino-
logie wil? We willen dat samen met rechtsge-
leerdheid doen.’
De faculteitsraad is erg positief over de plan-
nen. Wel zijn er zorgen over financiën. De fa-
culteit heeft het zwaar omdat er minder stu-
diepunten worden gehaald dan eerder inge-
schat. Te veel studenten vallen vroeg uit en dat 
kost de faculteit veel geld. 
‘Er komen veel nieuwe vakken bij’, zei perso-
neelsraadslid Tim Verdoes. ‘Hoe verhoudt zich 
dat tot de financiële situatie?’
Dit is een van de punten die ik met de collega’s 
van rechten ga bespreken’, reageerde Van Win-
gerden. ‘Dit is het programma hoe wij het heel 
graag zien, maar er is ook een financiële reali-
teit. We gaan kijken wat we wél kunnen doen.’
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O P I N I E B R I E F

Wetenschappelijke ethiek moet verder reiken dan alleen veldwerk, 
laboratoria en collegezalen, betoogt Elena Burgos Martinez. ‘Ik 
kan niet doen alsof universiteiten apolitiek en onpartijdig zijn.’

F O T O  A N P

Hoe een vulkaan 
de wetenschapper 
in mij veranderde

Het Leiden Institute for Area Studies (LIAS), een van de instituten van de 
Faculteit Geesteswetenschappen, heeft jarenlang weerstand geboden 
tegen de nieuwe huisvestingsnorm, waarbij geprobeerd is vast te houden 
aan achterhaalde ideeën als productieve, persoonlijke werkplekken en 
het opslaan van literatuur en archief- en onderzoeksmateriaal. 
Ondanks deze lobby, waarbij men zelfs niet terugdeinsde voor tactieken 
als brieven aan het bestuur ondertekend door meer dan honderd staf-
leden, is eindelijk het kennelijk definitieve besluit gevallen om niet in te 
gaan op de wens van de medewerkers van dit instituut in hun roep om 
ruimte. De verhuizing naar het nieuwe prestigeproject Cluster Zuid—
inmiddels het Herta Mohr-gebouw geheten – kan daarmee onverminderd 
vaart houden.
Wanneer in het voorjaar van 2024 het Herta Mohr-gebouw opgeleverd 
wordt, zal het plaats gaan bieden aan onder andere de instituten NINO, 
IIAS, LIAS, het ASCL, het KITLV en bovendien het Faculty Office. Dit laatste 
symboliseert natuurlijk de diepe wortels die het faculteitsbestuur heeft in 
de academische gemeenschap, waardoor het bestuur (en via die weg ook 
het college van bestuur) altijd precies een vinger aan de pols heeft als het 
gaat om de behoeften van staf en studenten.
Argumenten die door medewerkers van het LIAS zijn ingebracht, snijden 
geen hout, en het is terecht dat het faculteitsbestuur niet overstag is 
gegaan, ook niet nadat het college van bestuur aan het wankelen gebracht 
werd door de sentimentele tactieken van de stafleden. Zo werd er beweerd 
dat er voldoende kastruimte beschikbaar zou moeten zijn voor het onder-
brengen van de overdadige boekencollecties van de onderzoekers, een 
gedachte die natuurlijk uit de negentiende eeuw stamt en niet past bij de 
moderne, digitale, boekenloze universiteit die we willen zijn. 
Zelfs het faculteitsbestuur is tijdelijk in dubio geweest, toen men een 
aanbod deed om extra kastruimte te creëren op de gangen van het 
nieuwe instituut. Gelukkig hebben de brandveiligheidsregels daar een 
stokje voor gestoken, zodat de gangen hun bedoelde steriele allure zullen 
kunnen behouden.
Ook aan de argumenten over diepe concentratie zit een luchtje. Onder-
zoek zou moeten plaatsvinden achter een gesloten deur, op een eigen 
kantoor, omdat dat de focus van de onderzoeker zou bevorderen. Als er 
iets is wat de coronapandemie ons geleerd heeft, echter, is het wel dat 
je dat belangrijke paper en zelfs die belangrijke monografie ook aan de 
keukentafel, met jonge gillende kinderen om je heen, wel afkrijgt. Colle-
ga’s die niet met prikkels kunnen omgaan hebben misschien gewoon het 
verkeerde beroep gekozen. 
Het andere argument voor individuele kantoren, namelijk dat dit de 
gelegenheid biedt voor kwalitatieve begeleiding van studenten, is 
eveneens achterhaald. Er is in de inrichting voorzien in een handjevol 
overlegruimten, waarbij staf en student met elkaar in gesprek kunnen. 
Dankzij de grote, glazen inrichting van deze ruimten zal bovendien elke 
medestudent kunnen zien dat hun vrienden op dat moment ‘geroast’ 
worden, en die extra druk zal er ongetwijfeld voor zorgen dat studenten 
sneller, beter, en efficiënter studeren.
Ook de grotere visie van de geesteswetenschappencampus biedt reden 
tot hoop. In de brief waarin op uiterst delicate toon het verzoek van 
het LIAS afgewezen werd, wordt namelijk gewezen op het feit dat de 
handhaving van het beleid in lijn is met ‘de andere instituten en andere 
organisatie onderdelen [sic] binnen de faculteit Geesteswetenschappen 
en de andere faculteiten van de universiteit’ en dat er ‘één duidelijke lijn 
getrokken [wordt] voor de hele universiteit, waarmee (…) wordt vastge-
houden aan de maximale toelaatbare huisvestingslasten (financieel) ten 
opzichte van de begroting’. 
Zoals het diversiteitsbeleid van de universiteit ook aangeeft, creëer je 
immers een gelijk speelveld door iedereen, van jurist tot neuroweten-
schapper en van deeltjesfysica tot taalkundige, te voorzien van exact 
dezelfde faciliteiten. 
En bovendien: dankzij scherp tegen de wind te varen in de begroting, wor-
den bezuinigingen mogelijk om wezenlijke andere wensen van de faculteit 
te realiseren. De Zuidas-esthetiek projecterende koffiebar in het nieuwe ge-
bouw, die jonge geesteswetenschappers alvast kan voorbereiden op de ton-
nen die zij zullen gaan verdienen in glansrijke carrières bij banken en ver-
zekeraars, is er daar een van.  
Ik denk echter dat het ook een methode is om die andere, lang gekoes-
terde wens te realiseren: laboratoria. Te lang hebben de geestesweten-
schappen in de schaduw gestaan van de harde natuurwetenschappen, 
maar door in te zetten op een gelijke bouwnorm voor alle campussen, zal 
het eindelijk mogelijk worden om de campus te voorzien van hypermo-
derne faciliteiten waar de experimenten van de toekomst plaatsvinden, 
die de humaniora gaan redden van het stoffige imago dat ze al jaren 
dwarsboomt.
Al met al gaat er een duidelijk en belangrijk signaal uit van deze 
beslissing. Na maanden kritiek op het bestuur van de universiteit dat 
het geen duidelijk standpunt durft in te nemen in belangrijke kwesties, 
laat de universiteit nu duidelijk zien dat ze wel degelijk een ruggengraat 
heeft wanneer het ertoe doet. We kunnen ons verheugen op een nieuwe 
campus met alles wat staf en student erkennen en waarderen als een 
vruchtbare werkomgeving.

A.J.N. van der Salm, LIAS/FGW

Eindelijk: laboratoria 
gaan de geestesweten-
schappen redden!

ving. Het gaat om eeuwenoude gesprekken, benadrukt ze. 
Ik realiseer me dat de talen van de wetenschap toch niet 
zo universeel zijn.
Ik herinner me de hellingen van de Merapi als weelderige 
gebieden zonder hemel waar verschillende soorten voort-
durend om zuurstof strijden en het niet uitmaakt hoe ver 
of hoog je klimt, want de bomen winnen altijd. Door de 
jaren heen ben ik regelmatig teruggekeerd naar de Mera-
pi en die herinneringen aan dichtbegroeide gebieden en 
botsingen tussen verschillende soorten voelen nu als een 
verre droom. Vandaag de dag wordt het landschap van de 
Merapi gekenmerkt door een heel ander verschijnsel: de 
mijn. Mijnbouw is een van de grootste aanjagers van kli-
maatverandering en verdrijft al tientallen jaren mensen 
uit hun woonomgeving. Hoe is het zover gekomen?
In 1875 kwam het Nederlandse koloniale bestuur in Indo-
nesië met een wet waarin de staat eigendom opeiste van 
alle bossen, circa 70 procent van de archipel. Die wet is 
tot op de dag van vandaag onveranderd gebleven vanwe-
ge politieke en zakelijke belangen. In ons rapport stond 
dat de gebieden binnen een straal van 7 km rond de kra-
ter beter in kaart moesten worden gebracht en gecoördi-
neerd door de bevoegde autoriteiten; instanties die doof 
zijn voor de geluiden van de Merapi: voor zijn genezers, 
beschermers en het meer-dan-menselijke. Bestaande ken-
nis en plaatselijke politiek werden genegeerd in onze on-
derzoeksrapporten, wat bijdroeg aan het landjepik door 
mijnbouwbedrijven. Dit had rampzalige gevolgen: inten-
sievere mijnbouw zorgde voor meer aardbevingen in de 

M ag ik je een verhaal vertellen? Vijfentwintig 
jaar geleden bezocht ik de hellingen van de 
vulkaan Merapi in Yogyakarta (Indonesië) 
als deel van een groep aardwetenschappers 

uit heel Europa die onderzoek deden naar de voorspelbaar-
heid van vulkanen. Ik was pas afgestudeerd als geoloog en 
stond voor het eerst oog in oog met de Merapi (de ‘rode 
berg’), een van de meest actieve vulkanen ter wereld. Deze 
ontmoeting veranderde mij als wetenschapper en gaf me 
een geheel nieuwe kijk op kennis, de relatie tussen mens 
en milieu en de wereld in het algemeen.
Het is het het jaar 2000. Na een schokkende ontmoeting 
met een groep vleermuizen zit ik buiten voor een van de 
grotten in de hellingen van de Merapi. Naast me zit een lo-
kale dukun (genezer in het Bahasa Indonesia). Ze is rond 
mijn leeftijd en we leren met elkaar te communiceren 
zonder gemeenschappelijke taal. Zij doet mij na terwijl 
ik de vleermuizen nadoe die zojuist tegen mijn gezicht 
aan vlogen. 
Tien jaar later zitten we samen bij het geologisch station 
van de Merapi (aan de voet van de vulkaan). Ik heb onder-
tussen Bahasa Indonesia geleerd, zij Engels, en we kletsen 
wat over geluiden: het geluid van vogels, het geluid van rot-
sen, het geluid van vuur. Ze vertelt me dat ze tijdens ons 
eerste bezoek de Merapi niet meer kon horen. 
‘Wat bedoel je?’ vraag ik, en ze legt uit dat het geluid van 
onze woorden zo oorverdovend, zo overweldigend hard 
was, dat er geen gesprekken meer gevoerd konden wor-
den tussen de vulkaan en de andere wezens in de omge-

regio en een verhoogde uitstoot. De Merapi werd hierdoor 
nog onvoorspelbaarder dan voorheen.
In 2013 breng ik wederom een bezoek aan de Merapi op 
weg naar de noordoostelijke Indonesische eilanden. Mijn 
vriendin, de genezeres, vertelt me dat we niet meer bij het 
geologische station kunnen komen: het hele landschap is 
veranderd. Boos en gefrustreerd klaag ik over het verlies 
aan vegetatie, het verlies aan grond, het verlies aan biodi-
versiteit; zij klaagt over de ontheemding van de bevolking. 
De rode reus is van slag en wordt alsmaar onvoorspelbaar-
der. Plotseling besef ik dat onze onderzoeksethiek verder 

reikt dan de theorie. 
De lichamen van kennis waar 
we als instituten, disciplines 
en vakgebieden aan meebou-
wen, klinken soms oorverdo-
vend en produceren een soort 
‘witte ruis’ die het geluid van 
de bestaande kennis over-
stemt. De wetenschappelijke 
kennis beschikt over institu-
tionele macht als geen ander 
omdat ze beweert volkomen 
los te staan van ideologie, re-

ligie, cultuur en zelfs geografie. In de woorden van Jamai-
caanse schrijver en filosoof Sylvia Wynter: onze kennis 
huist in overheersingsmodellen die een soort hypermas-
culien positivisme in stand houden. Zulke kennismodel-
len zijn beter afgestemd op bedrijven en overheden dan 
op kleinschalige volksinitiatieven. Alle grote namen in de 
aardwetenschappen waren immers bevoorrechte mannen 
met een bepaalde ideologie, religie en cultuur die uit spe-
cifieke geografische gebieden afkomstig waren. Boven-
dien liep de ontwikkeling van wetenschappelijke kennis 
en technologie parallel aan koloniale projecten, waarbij 
vaak geprofiteerd werd van inheemse kennis en theorie-
en. Eeuwenlang hebben deze vormen van epistemische 
onteigening en discriminatie technologische vooruitgang 
gefinancierd en academici plukken hier nog steeds meer 
de vruchten van dan lokale gemeenschappen. We mogen 
niet langer de ogen sluiten voor de geschiedenis van on-
ze wetenschappelijke kennis, want deze kennis zit vol hi-
aten, stiltes en blinde vlekken.
De belofte van Nederland en heel Noord-Europa om de 
uitstoot te verminderen hebben we mede te danken aan 
de winning van nikkel, lithium en andere mineralen die 
worden gebruikt in de accu’s van elektrische auto’s en an-
dere elektronica. Een belofte die ten koste gaat van licha-
men die worden uitgebuit omdat ze afhankelijk zijn van 
ambachtelijke mijnbouw, dwangarbeid en milieuvervui-
ling. Deze lichamen (zowel menselijke als meer-dan-men-
selijke) zuchten onder de grondstoffenparadox en worden 
opgeofferd ten behoeve van slechts een klein deel van de 
wereld. Als onze kennis los blijft staan van de historische 
achtergronden van onze vakgebieden, de politiek van ken-
nisproductie en de politiek in de praktijk, houden we dit 
soort onrechtvaardigheden alleen maar in stand.
Door de jaren heen heb ik verschillende disciplines, vak-
gebieden en onderwerpen bestudeerd, op zoek naar ma-
nieren om bewuster in de wereld te staan. Ik blijf mezelf 
eraan herinneren dat onze onderzoeksethiek verder reikt 
dan het veld, het lab, het klaslokaal of de thuisomgeving. 
Ik blijf samenwerken met anti-mijnbouwnetwerken in In-
donesië en met studenten- en personeelsverenigingen en 
groepen die zich inzetten tegen discriminatie en onrecht 
binnen en buiten Leiden. Dat doe ik omdat het mijn plicht 
is als wetenschapper. Ik kan niet blijven doen alsof onze 
kennis en instituten apolitiek, ahistorisch en onpartijdig 
zijn. Ik heb gezien wat het gevolg is van stilte: het helpt de 
machtigsten vooruit, ten koste van de rest. 
Tijdens een les over extractivisme vanuit een kritisch poli-
tiek-ecologisch perspectief vraagt een van mijn bachelor-
studenten: hoe kunnen we zulke grote gebieden, zulke 
grote groepen mensen opofferen voor de belangen van 
enkelen? Een andere student vraagt: hoe lang zal het du-
ren voordat we de wereldwijde gevolgen van onze levens-
stijl gaan voelen?

Elena Burgos Martinez is milieu-antropoloog en politiek 
ecoloog werkzaam bij het LIAS (School of Asian Studies) 
waar ze doceert en onderzoek doet in samenwerking 
met eilanden in Azië en Oceanië.

Uitbarsting van vulkaan 
Merapi, 11 maart 2023

‘ We mogen niet langer de 
ogen sluiten voor de  
geschiedenis van onze 
wetenschappelijke kennis’
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C U L T U U R

Omdat de Australische ‘gefaalde 
kinderentertainer’ Tom Harden 
‘uit de gevangenis wilde blijven’, 
verhuisde hij naar Nederland. 
Daar treedt hij op onder de naam 
Bumble B. Boy. ‘Mensen zien mij 
blijkbaar als grensverleggend.’

D O O R  M A R K  R E I D

F O T O  D I D O  S E R N E S K Y

Voor iedereen van 3 tot 75
I s het een imker? Is het een astronaut? Is het een tot 

nog toe onontdekte neef van Steve Irwin? Nee, het 
is Bumble B. Boy, het bizarre muziek/kunstproject 
van de Australische ‘gefaalde kinderentertainer’ 

Tom Harden. Op televisie komen is zijn hoogste doel, maar 
22 maart treedt hij samen met zijn insectenband op in de 
Zwarte Ruiter in Den Haag. 

Hoe is Bumble B. Boy ontstaan?
‘Het is het resultaat van mijn jeugd. Toen ik opgroeide 
leefde ik voornamelijk in de kelder van mijn ouderlijk huis. 
Ik ging niet zo veel naar buiten, en dat was prima, want ik 
kon leren via de televisie. 
‘Ik keek heel veel kinderprogramma’s zoals Scooby Doo, 
Dexter’s Lab en Teletubbies. Dat is hoe ik over de wereld 
leerde. Toen mijn ouders eindelijk stierven en ik de echte 
wereld kon betreden, had ik geen ander doel dan zelf ook 
op televisie komen.
‘Ik heb zelf ook in kinderentertainment gewerkt en daar 
heb ik wat avonturen beleefd. Het bleek best moeilijk te zijn 
om uit te vinden wat kinderen leuk vinden, maar langza-
merhand ontdekte ik het personage Bumble B. Boy dat erg 
goed werkt. Kinderen vinden het leuk, volwassenen vinden 
het leuk. Het is heel visueel en explosief.’

M A R E T J E S

Ben jij wetenschapper en wil je over 
jouw onderzoek een Nederlandstalig 
publieksboek schrijven?

Dien dan uiterlijk 30 juni 2024 een aanvraag in voor 
een Lira Fonds-beurs van €37.500: www.lirafonds.nl

Heb jij tijdens college iets 
opvallends gehoord? Zei 
iemand iets grappigs of 
opmerkelijks in huis, op je 
vereniging of op de faculteit?

Word schrijver voor onze 
nieuwe rubriek Korte Mare  
en stuur je verhaal in naar
redactie@mare.leidenuniv.nl

‘ Ik probeer een beetje liefde 
toe te voegen aan het pantser 
van ongewervelde dieren’

Hoe ben je in Nederland beland?
‘Dat is iets waar ik liever niet te veel over praat. Ik werkte 
in Australië als kinderentertainer. Niet heel succesvol, 
om verschillende redenen die buiten mijn macht lagen. 
Onveilige arbeidsomstandigheden, ongelukken. Veel 
ongelukken. 
‘Uiteindelijk besloot ik dat daar blijven niet goed was voor 
mijn carrière en ik wilde ook uit de gevangenis blijven, dus 
verhuisde ik naar Nederland. Hier is een hele nieuwe markt 
voor kinderentertainment die ik kan aanboren.
‘Nederland heeft een rijke geschiedenis van muziek voor 
kinderen, zoals Kinderen voor Kinderen. Er is ook grensver-
leggende tv geweest zoals Rembo & Rembo, dat was een soort 
punk-kinderprogramma en dat is iets waar ik blijkbaar 
goed bij aansluit. Mensen zien mij ook als grensverleggend 
blijkbaar.’

Hoezo?
‘Een van de nummers op mijn album heet ‘This Boy Needs a 
Pair of New Pants’. Dat is een heel persoonlijk verhaal over 
iets wat ik heb meegemaakt. Het gaat over een jongen die in 
zijn broek poepte terwijl hij in een ballenbak aan het spelen 
was. Ik zag dat gebeuren en ik voelde mee met die jongen. 
‘Ik denk dat het iets is dat we allemaal wel kunnen 
herkennen. Nou ja, niet per se in je broek poepen in een 
ballenbak, maar wel dat je gestrest bent en niet weet wat je 
moet doen, en omringd bent door mensen die je uitlachen. 
Dat gevoel kent iedereen. Ik voelde me echt verbonden met 
hem terwijl hij daar lag in zijn eigen viezigheid, en het was 
echt vies, ik heb het zelf gezien. Als ik daarover zing voelen 
mensen die empathie ook.’

Je draagt een imkerpak op het podium en zingt ook over de 
natuur en insecten. Waarom?
‘Als ik tegen mensen zeg dat ik uit Australië kom, is een 
van de eerste dingen die ze vaak zeggen dat insecten daar 
zo gevaarlijk zijn en alles je dood probeert te maken. Dat is 
helemaal niet waar. Ik ben ook naar buiten gegaan nadat ik 
22 jaar binnen heb gezeten en ik leef gewoon nog.
‘Ik heb ooit een doos vol insecten meegenomen naar een 
verjaardagsfeestje en alle kinderen moesten de hele tijd 
schreeuwen, en dat snapte ik niet. Ik vind het hele lieve 
dieren, dus ik probeer een beetje liefde en zachtheid toe te 
voegen aan het harde pantser van ongewervelde dieren.’

Wat kan het publiek nog meer verwachten bij je optreden?
‘Ik nodig mensen uit in de wereld van mijn jeugd en daar 
leren we ook allemaal kleurrijke personages kennen, 
en misschien ook wat onfortuinlijke stemmen uit mijn 
verleden, maar het komt uiteindelijk allemaal goed. Het is 
kleurrijk, theatraal en ook een tikkeltje neurotisch.
‘Ik treed op met vier bandleden en zij zijn ook allemaal 
uitgedost als insecten. Ze hebben allemaal een eigen 
karakter en kostuums die gemaakt zijn door degene die ook 
de kostuums deed voor Erik of het klein insectenboek. Het ziet 
er fantastisch uit en het was geweldig om te werken met 
zo’n icoon van het kinderentertainment.
‘De show is geschikt voor mensen van 3 tot 75. Publiek van 
ouder dan 75 is voor mij commercieel gezien niet interes-
sant, dus laat je grootouders maar thuis. Ik zie wel veel 
meer volwassenen bij mijn shows dan kinderen. Misschien 
worden volwassenen in Nederland zelf wel steeds kinder-
lijker, maar dat is niet aan mij om te beoordelen.’

Heb je nog een boodschap aan studenten?
‘Houd vast aan je innerlijke kind en spring in de ballenbak 
met Bumble B. Boy!’

Bumble B. Boy (voorprogramma: Fellatio), Zwarte Ruiter, 
Den Haag. 22 maart, 21:30, toegang is gratis

Mis niets en download 
ook nu de Mare-app
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K A M E R V R A G E N  | T H O M A S  S T I E G L E R  ( 2 6 ,  M A S T E R  F I L O S O F I E )

Kamergrootte: 28m²
Huur: €730 incl.
Locatie: Vijf Meilaan

Je woont in een oude basisschool. 
Hoe ben je hier terechtgekomen?
‘Ik kwam net terug van een rondreis in 
Azië. In mijn geboorteland Oostenrijk 
had ik een tussenperiode van drie maan-
den om een studie te kiezen. In decem-
ber kreeg ik een bevestiging dat ik in fe-
bruari kon beginnen. Ik had dus maar 
een maand om een kamer te vinden. 
‘Ik begon als een gek aanvragen te stu-
ren. Dat leidde tot veel dubieuze voor-
stellen. Er was iemand die mij aanbood 
om met zijn zeventigjarige oom te wo-

09:20 Je wordt later wakker dan gehoopt. Je denkt 
bij jezelf: als ik nu uit bed ga, kan ik rond tienen bij 
de ub zijn. Je blijft desalnie� emin nog even liggen.
09:50 Je maakt bijna aanstalten om je bed uit te 
komen. Maar eerst nog even scrollen op Twi� er. Je 

kunt de deur immers niet uit zonder te weten 
wat er gaande is in de wereld. Je leest een paar 
threads over kleding, het Romeinse rijk en 
je ziet een fi lmpje voorbijkomen van een 

extreemrechtse politicus dat je tegen je zin 
helemaal afkijkt. Je probeert te 

achterhalen waar het laatste 
relletje nou precies over ging en 
komt erachter dat het te maken 
heeft met Hugo de Jonge of 
Hamas, mogelijk allebei.
10:00 Je concludeert dat het 
niet is gelukt om rond tienen 
in de ub te zi� en.
10:15 Je komt je bed uit 

en doet de televisie aan. Er is niets te zien dus via 
Uitzending Gemist kijk je Goedemorgen Nederland 
terug. Je baalt, niet Welmoed Sijtsma maar een 
van die andere drie presenteert het programma 
vandaag.
11:30 Het is tijd om te gaan douchen en daarna te 
ontbijten.
11:50 Na het douchen ontdek je dat je helemaal geen 
eten in huis hebt. Je appt een vriend en vraagt of hij 
wil lunchen.
12:15 Jij en je vriend spreken af om kwart voor één. 
In de tussentijd speel je een spelletje op je telefoon 
waarbij je alle bubbels op het scherm eraf moet 
poppen.
12:45 Je gaat de deur uit en appt je vriend dat je wat 
later bent.
13:00 De lunch kan eindelijk beginnen. Je bestelt 
een tosti en hoopt dat je het daarmee uit kan 
houden. De bediening in het café is langzamer dan 
je had gehoopt en jij bent hongeriger dan je had 

gedacht. Zodra je je tosti 
krijgt, bestel je er frietjes 
bij.
14:15 Je besluit naar de 
ub te gaan om toch nog 
wat van de dag te maken. 
Je appt een vriendin en 
vraagt of ze een opstart-
bakje wil drinken.

14:30 Je geniet van je koffi  e. Je vriendin vertelt dat ze 
over twee weken tentamens heeft en daarom stan-
daard om negen uur al in de ub is. Je knikt gezapig 
van ja en neemt nog een slok van je koffi  e.
15:00 Om klokslag drie uur vertelt je vriendin dat ze 
nog even ‘twee uurtjes gaat knallen’, je mompelt dat 
jij ook weer aan de slag moet. Je scant je lu-kaart en 
loopt door de poortjes de bibliotheek in.
15:05 Je vindt een plekje en pakt je spullen uit.
15:06 Je moet alleen nog even snel je fl esje vullen 
met water, even plassen en dan kun je aan het werk.
15:10 Je zit weer op je plek. Je hebt zo veel laten 
versloff en de afgelopen dagen dat je niet weet waar 
te beginnen. Je staart voor je uit.
15:20 Je appt een volgende vriend of die anders niet 
met je koffi  e wil drinken. Ja hoor, bingo. Je staat op.
16:00 Je zit weer op je plek. Bedenkt dat je nog 
op een paar mails moet antwoorden en kijkt op 
LinkedIn naar vacatures voor als je afgestudeerd 
bent.
16:20 Omdat het alleen maar tot burn-outs leidt om 
te werken na vijf, en je eigenlijk geen taken hebt die 
je in veertig minuten kunt afronden, besluit je dat 
het mooi is geweest. Tijd om naar huis te gaan. 
16:30 Je komt thuis en ploft op de bank neer. Je bent 
bekaf.

Omar Ghaly studeert Egyptologie

De tijdlijn van (weer) een verloren dag

Op het aanmeldformulier moest ik aan-
geven of ik in een scheiding zit of kin-
deren heb.’

Bevalt het hier?
‘In een oude school wonen is een nieuw 
concept voor mij, maar ik vind het hier 
fijn.Toen ik in München studeerde, 
woonde ik in een fl at met veel ande-
re studenten.  Het was daar heel luid 
en ik wist dat ik dat niet wilde tijdens 
mijn master. Hier is het een betere mix. 
Je hebt jongeren, maar ook wat oude-
re mensen met kinderen. Het is leven-
dig, maar ook rustig.’

Waarom ben je filosofie gaan 
studeren?
‘De nadruk bij fi losofi e in Leiden is meer 
seculier. Voor mij is dat interessant, 
want daardoor kom ik uit mijn christe-
lijke bubbel. Het geloof bestaat of het 
bestaat niet. Als het bestaat, wat doe je 
er dan mee als persoon? Loop je weg of 
omarm je het? Ik vind het omarmen de 
moeite waard.’

Waarom?
‘Ik vroeg mij altijd af wat het game plan
van het leven was. Als kind wil je iets 
groots doen, zoals astronaut worden. 
Veel tieners geven snel hun dromen op, 
maar ik had ze nog op de middelbare 
school. In Oostenrijk moet je na de mid-
delbare school een sociale dienstplicht 
doen. Ik werkte in een bejaardentehuis. 
In mijn eerste maand werd ik daar veel 
geconfronteerd met de dood. De tragi-
sche omstandigheden van de ouderen 
ontgoochelden mij. Waren mijn grote 
ambities wel iets waard?
‘In het verzorgingshuis vroeg ik naar de 
wijsheden van de ouderen. Ik wilde we-
ten wat je moet doen en wat je moet 
vermijden. Er was veel spijt. Iemand ver-
telde dat het leven voelt als een voetbal-
wedstrijd zonder teams, doelen, bal, re-
gels en scheidsrechter. In feite sta je op 
het veld en denk je: “Wat doe ik hier?!”
‘Dichterbij bij God komen, veranderde 
alles voor mij: hoe God écht was, wat de 
Bijbel zegt en hoe Jezus het gat tussen 
iedereen en God probeert te overbrug-
gen. Het vulde mijn voetbalwedstrijd in.’

nen, in een armoedige kamer. Dat be-
sloot ik maar niet te doen.
‘Twee weken voordat mijn studie begon, 
had ik nog niks. Toen ik deze plek van 
Young- en Divorce Housing mocht be-
kijken, dacht ik: “Dit is mijn kans!’’ Ik 
mailde of er een redelijke kans was om 
de kamer te krijgen, aangezien ik hele-
maal uit Oostenrijk kwam voor één be-
zichtiging.’

Divorce Housing?
‘Het is een makelaar die oude gebouwen 
opkoopt en renoveert en dan verhuurt 
aan mensen die in een relatiebreuk zit-
ten. In zo’n turbulente fase van hun le-
ven hebben zij snel een kamer nodig. 

C O L U M N | O M A R  G H A L Y

Om tien uur concludeer je 
dat het niet is gelukt om 
rond tienen in de ub te zi�en

‘ Ik moest vooraf 
aangeven of ik 
kinderen had’

D O O R  L O R E N Z O  G E R R I T S E N

F O T O  T A C O  V A N  D E R  E B
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